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درگاه پرداخت اینترنتی زرین پال که سال هاست با اتصال به PSPها، خدمات 
پرداخت را برای کسب وکارهای آنلاین میسر می کند، به تازگی توانسته مجوز 
پرداخت یاری را از شاپرک بگیرد. با مصطفی امیری، مدیرعامل زرین پال که 
می توان آن را معروف ترین و قدیمی ترین استارت آپ فین تک ایران دانست، 
درباره شرایط زرین پال بعد از گرفتن مجوز پرداخت یاری و برنامه های آتی 

زرین پال صحبت کرده ایم.
او اگرچه پرداخت یار شــدن را در اعتبار داشتن هرچه بیشتر زرین پال موثر 
می داند، اما بیان می کند که اخذ مجوز پرداخت یاری، تاثیر چندانی در تعداد 
استفاده کنندگان از خدمات زرین پال نداشته است. مصطفی امیری همچنین 

از برنامه های زرین پال برای حضور در بازارهای جدید می گوید.
مهم ترین اتفاقی که بعد از پرداخت یار شدن برای کسب وکار شما 
افتاده است، چیست؟ این تفاهم نامه چه تاثیری بر کسب وکار شما 

گذاشته است؟
پرداخت یار شدن را در بلندمدت برای برند و اعتبار زرین پال مفید می دانم، 
اما معتقدم این اتفاق تغییر عمده ای در کسب وکار زرین پال ایجاد نمی کند. 
کسب وکار ما از سال 1389 تاکنون در حال فعالیت بوده است. در نتیجه توافق 
این چنینی با شاپرک، حداکثر پنج درصد برای کسب وکار ما وزن دارد، اما در 

متن کسب وکار ما تغییری ایجاد نخواهد کرد.
البته اینکه مهر تاییدی از ســوی بانک مرکزی و شاپرک روی فعالیت های 
چندین و چندساله ما می خورد، نشان دهنده این است که ما خیلی زودتر از 
آنکه نهاد رگولاتور، قصد قانون گذاری در این زمینه را داشته باشد، همه چیز را 
به صورت استاندارد و فکرشده انجام می داده ایم. حالا با اخذ این مجوز، شرکت 
ما به عنوان یکی از شــرکت های دارای مجوز در سایت شاپرک ثبت شده و 
این به اعتبار بیشــتر ما نزد عموم مردم کمک می کند. همچنین با داشتن 

این مجوز، برای تبلیغات در فضاهای خارج از وب دست مان بازتر می شود.
بعد از پرداخت یار شدن چه کارهایی مي توانید انجام  دهید که قبل 

از آن نمی توانستید؟ برنامه های شما چقدر عوض شده است؟
همان طور که گفتم، ما از سال 1389 در حوزه درگاه پرداخت امن اینترنتی 
فعالیت کرده ایم. بنابراین پس از پرداخت یار شدن، تغییر زیادی در برنامه مان 
نداده ایم. البته باید در نظر داشت که هنوز نهاد رگولاتور، ضوابط پرداخت یاری 
را به صورت شفاف به اجرا درنیاورده و برنامه های ما در زمینه پرداخت یاری 
هم تابع برنامه های رگولاتور اســت. ســعی می کنیم نهایت همکاری را با 
رگولاتوری داشته باشیم و دغدغه های اولیه مطرح شده در مستندات شاپرک 
را بررسی کنیم و جواب های شفافی به آن بدهیم و تا زمانی که رگولاتور اجازه 
ارائه سرویس جدیدی در قالب پرداخت یاری به ما ندهد سرویس جدیدی 

ارائه نمي دهیم.
برنامه زرین پال برای سال 1398 چیست؟ در یک سال آینده چه 

تغییراتی را برای کسب وکارتان متصور هستید؟
رگولاتور هنوز برنامه عملیاتی چارچوب پرداخت یاری را دقیقا اعلام نکرده 

و در نتیجه نمی دانیم که چه مســائلی در زمان عملیاتی شــدن چارچوب 
پرداخت یاری وجود خواهد داشــت که خود را با آنها مطابقت بدهیم. در این 
زمینه بهتر است که بانک مرکزی و شاپرک توقعات شان را به صورت شفاف 
اعلام کنند و بگویند که با الزامات پرداخت یاری، به دنبال حل چه مســائل و 
مشکلاتی هستند. ضمن اینکه امکان ارائه ســرویس جدید در این زمینه را 
هم نداریم؛ چراکه هر زمان هم که خواسته ایم سرویس جدیدی ارائه دهیم، 
از طرف نهاد رگولاتور، زمان خواسته  شده تا ابتدا مکانیسم های پرداخت یاری 

را بررسی و اجرا کنند.
در نتیجه در حال حاضر، در حال حرکت روی ریل پرداخت یاری نیســتیم، 
اما در قالب های دیگر، همیشه به فکر توسعه کسب وکار خود و ارائه خدمت 

باکیفیت تر به مخاطبان مان در زرین پال هستیم.
ما به صورت موازی به فکر این هستیم که محصولاتی را به خدما ت مان اضافه 
کنیم که بازارهای دیگری را در حوزه پرداخت الکترونیک کشور هدف گیری 
می کنند. همچنین ما به توسعه عمودی محصولات مان در زمینه های دیگر 
هم فکر می کنیم. ما قصد داریم به جای اینکه عمق زرین پال را در بازارهای 
محدودی افزایش بدهیم، دامنه خدمت رسانی خود را افزایش بدهیم و حتی 
در این راه ممکن است به فکر برندهای جدید هم باشیم. البته هنوز در شیوه 

ارائه خدمات مان به جمع بندی قطعی نرسیده ایم.
وقتی نهاد رگولاتور اجازه تعریف سرویس جدید را به مجموعه دانش بنیانی 

مثل ما نمی دهد، باید به فکر ارائه محصول مان به شیوه دیگری باشیم.
همچنین اعتقاد دارم رمزارزها آینده بازار مالی هستند. از یک سال گذشته 
سعی کردیم در این حوزه تحقیق و توسعه انجام دهیم و به زودی با محصولی 

جدا از برند زرین پال در این حوزه وارد خواهیم شد.
ورود به بازار کشورهای همسایه مثل بازار کشور افغانستان، عراق، ترکیه و 
آذربایجان که قابل  دسترس هستند، یکی دیگر از اهداف ماست. ماه هاست 
که در حال بررسی این کشورها هستیم تا بتوانیم محصولی مناسب را به خوبی 

در این کشورها ارائه دهیم.
آیا پرداخت یار شدن بر تعداد مخاطبان شما تاثیری گذاشت؟ آیا 
کاربران زرین پال بعد از پرداخت یار شدن تفاوت عددي محسوسی 

داشته است؟
از زمان پرداخت یار شدن، تقریبا تفاوتی به لحاظ تعداد کاربران برای ما ایجاد 
نشده و این مساله برای ما؛ چه به لحاظ تعداد پذیرنده و چه تعداد تراکنشی 
تقریبا بی اثر بوده است. اما پیش بینی می کنیم اینکه زرین پال مهر تایید را 
توسط نهاد رگولاتور بر فعالیت هایش گرفته، در بلندمدت به افزایش اعتبار 

ما منجر خواهد شد.
برنامه شــما برای همکاری با بانک ها و PSPها چیست؟ در حال 
حاضر با کدام PSP کار می کنید و آیا تمایل دارید با ســایر PSPها 

نیز کار کنید؟
ما از ســال 1394-1393 محصولی به نــام زریــن کارت را عرضه کردیم 

مصطفی امیری
مصطفی امیری متولد 13۶۶ است و در 
دانشگاه شهید بهشتی علوم کامپیوتر 

خوانده است. او در سال 1389 به همراه 
برادرش علی، زرین پال را که به نام شرکت 

همراه پرداز زرین ثبت شده، راه اندازی کرد. 
نام برادران امیری امروز با نام زرین پال گره 

خورده است، ولی این کسب وکار اولین و 
تنها تجربه آنها نیست. مصطفی امیری 

پیش از زرین پال، مدیرعامل سامان 
سیستم پرداز کیش بود.

بعد از پرداخت یاری
امیری: »از زمان پرداخت یار شدن، تقریباً 

تفاوتی به لحاظ تعداد کاربران برای ما 
ایجاد نشده است و این مسئله برای ما چه به 

لحاظ تعداد پذیرنده و چه تعداد تراکنشی 
تقریباً بی اثر بوده است. اما پیش بینی 

می کنیم اینکه زرین پال مهر تأیید را توسط 
نهاد رگولاتور بر فعالیت هایش گرفته، 
در درازمدت به افزایش اعتبار ما منجر 

خواهد شد.«
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که مخاطبان این محصول بانک ها بودند. ما احســاس می کردیم از مســیر 
زرین کارت می توانیم APIهــای متفاوتی نزد بانک ها به وجــود بیاوریم و 

زیرساخت خود را در بانک ها مستقر کنیم.
ما به فکر این هســتیم که چگونه می توان منابع ارزان تری را برای بانک ها 
تامین کنیم و همچنین از دیتا و سرویس های درون بانک ها چطور می توان 
کارمزد غیرمشاع برای بانک ها ایجاد کرد. هدف مان همواره همکاری جزئی تر 
با بانک ها بوده و همچنان هم به دنبال چنین همکاری و البته ایجاد محصولات 
جدید مشترک با بانک ها هستیم. البته موفقیت ما در راستای این هدف به 
میزان همکاری بانک ها و علاقه بــرای ایجاد قالب های جدیدی برای عرضه 

محصولات بانکی هم بستگی دارد.
در حال حاضر از PSP 12  کشور، با PSP 9 ، همکاری تنگاتنگ داریم و بعضا 
محصول مشترک داریم و خدمات PSP ها را به پذیرنده ها ارائه می دهیم. طبق 
برنامه هایمان، تا پایان ســال 1397 تعداد PSP  های همکارمان به 10 عدد 

خواهد رسید.
در بحث همکاری مشترک با بانک ها و PSP ها باید در نظر داشت که هرچه 
کمک کنیم محصولات نوآورانه تری ارائه کنیم، بالطبع به نفع هر دو طرف 
خواهد بود. ما می توانیم با کمک زیرســاخت هایی که در PSP ها یا بانک ها 
وجود دارد، محصولاتی را عرضه کنیم که به کار پذیرنده هایمان خواهد آمد 
و همچنین با استفاده از جزءبه جزء اطلاعاتی که در لایه های PSP ها و بانک ها 
وجود دارد، می توانیم محصولات بهتری را برای مخاطبان ایجاد کنیم. ما در 

زرین پال آماده تشکیل همکاری برُد ـ برُد با بانک ها و PSP ها هستیم.
زرین پال قرار است چه سرویس هایی به بانک ها ارائه بدهد؟

در سرویس جاری که در زرین پال داریم، هیچ نوع محدودیتی را برای بانک ها 
به لحاظ تسویه حســاب و پردازش تراکنش ها قائل نشــده ایم. ما به دنبال 
همکاری با همه بانک ها هســتیم. برای مثال با کمک بســیاری از بانک ها، 

زرین کارت را ارائه دادیم که همکاری متفاوتی با بانک ها محسوب می شود. 
زرین کارت موجب این شده که بانک ها به جامعه هدف ما که نزدیک 90 هزار 
پذیرنده است دسترسی داشته باشند و این گونه یک رابطه برد ـ برد برای ما و 
بانک ها شکل گرفت. ما آماده تعریف سرویس های جدید به همین روال برد 
ـ برد هستیم. در واقع ما هم اکنون مشــغول مذاکره با چند بانک برای ارائه 
محصولات جدید هســتیم، اما مذاکرات با بانک ها به کندی پیش می رود و 

بعضی از بانک ها حاضر نیستند قالب های قبلی خود را کنار بگذارند.
خدمات و سرویس هایی وجود دارند که در دنیا در حال استفاده هستند اما در 
بانکداری ایران وجود ندارند. بانک ها باید در نظر داشته باشند که اگر به دنبال 
حل کردن مشکلات خود با روش های قدیمی باشند، در نظام اقتصادی فعلی 
موفق نخواهند بود. بر همین اساس ما آماده همکاری با بانک هایی هستیم 
که بخواهند نگرش و پارادایم جدیدی را در حوزه خدمت رسانی شان داشته 
باشند و انواع و اقسام خدمات و پیشنهاداتی را نیز در مسیر شکل گیری این 

همکاری تدارک دیده ایم.
برنامه ای برای ســرمایه پذیری دارید؟ آیا به دنبال جذب سرمایه 
هستید؟ اگر جواب مثبت است، این ســرمایه را در کدام قسمت 

می خواهید به کار بگیرید؟
همان طور که گفتم ما مدت هاست که به بازار کشورهای اطراف توجه داریم و 
آنها را به دقت رصد می کنیم. برنامه مدون و زمان بندی خاصی برای ورود این 
کشورها داریم؛ بنابراین در این مسیر به سرمایه گذارهایی نیاز داریم که نگاه 
فراملی داشته باشند و به حضور در بازارهای جدید سرمایه گذاری و پذیرش 
ریسک آن تمایل داشته باشــند. درِ مذاکره در مجموعه ما باز است و آماده 
مذاکره با سرمایه گذاران هستیم، اما به شرطی این سرمایه گذاران به بازارهای 
جدید و ابزارهای نوین پرداخت مانند رمزارزها و بلاکچین تمایل داشته باشند 

و در ریسک سرمایه گذاری در بازارهای جدید با ما شریک و همراه شوند.

فضای نه چندان شفاف
مدیرعامل زرین پال: رگولاتور هنوز برنامه 

اجرایی رگولاتوری را دقیقاً اعلام نکرده 
است و درنتیجه نمی دانیم که چه جزئیاتی 
در اجرائیات وجود خواهد داشت که خود 

را با آنها مطابقت بدهیم. در این زمینه بهتر 
است که بانک مرکزی و شاپرک توقعاتشان 
را به صورت شفاف اعلام کنند و بگویند که 
همزمان با اجرای چارچوب پرداخت یاری، 

به دنبال حل چه مسئله ها و مشکلاتی 
هستند.

مستندات پرداخت یارها
طبق اعلام شاپرک، انطباق با 
چارچوب کسب وکار تعریف شده در 
مستند پرداخت یاری، شرط ورود 
متقاضیان به مرحله آزمون های فنی 
پرداخت یاری است. لیست کامل 
مستندات پرداخت یاری در وب سایت 
شاپرک وجود دارد و همچنان در حال 
به روزرسانی است.


